
 

  
Referat fra Handicaprådets 1. ordinære møde d. 21. februar 

2023 

 

1. Godkendelse af dagsorden 
Dagsorden for Handicaprådets 1. ordinære møde blev godkendt uden 
bemærkninger. 
 

2. Godkendelse af referat  
Referat for Handicaprådets 5. ordinære møde blev godkendt uden be-

mærkninger.  

 

3. Tema om magtanvendelse 

Oplæg fra Borgercenter Handicap  

Jurist i Borgercenter Handicap (BCH) holdt et indledende oplæg om 

magtanvendelser, som bl.a. berørte følgende emner: 

 

- Hvad er magtanvendelse? 

- Hvordan arbejder vi? – og hvad kan vi, når borger ikke selv kan? 

- Udviklingen af magtanvendelse i BCH 

- Hvad fylder i øjeblikket i BCH ift. magtanvendelser? 

 

Indenfor ovenstående temaer fortalte oplægsholder bl.a. om følgende: 

• Målgruppen er borgere med en betydelig og varig nedsat funk-

tionsevne.  

• BCH har en omsorgspligt, når borger – grundet sit handicap – 

ikke forstår betydningen af fx at skulle børste tænder. Omsorgs-

pligten giver dog IKKE adgang til at anvende fysisk magt. 

• BCH skal motivere, guide og påvirke dvs. finde en måde hvorpå 

borger gerne vil modtage hjælp (uden tvang).  
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• Der skal være en nærliggende risiko for (væsentlig) person-

skade før der må anvendes magt. 

• Magtanvendelsesreglerne bygger på følgende centrale princip-

per, som skal tages i betragtning hver gang det overvejes at an-

vende magt: Proportionalitetsprincippet, Skånsomhedsprincip-

pet og Mindsteindgrebsprincippet samt et princip om, at magt-

anvendelse skal begrænses mest muligt.  

• Al magtanvendelse skal registreres og indberettes.  

• Pårørende bliver også orienteret om magtanvendelser, og har 

mulighed for at klage over brugen af magtanvendelser. 

• Magtanvendelser ifm. sundhedssituationer kan opleves som et 

dilemma for det pædagogiske personale. Hvis personalet fx 

lægger pres på et blødende sår, vil de egentlig agere uden lov-

hjemmel, idet akutte sundhedssituationer er udenfor servicelo-

ven.   

• Der må aldrig behandles uden samtykke - medmindre det er 

livstruende (sundhedsloven). 

• Udviklingen i antallet af magtanvendelser er faldet (hvis der 

renses for stofseler). Registrering af stofseler er en ny praksis 

som har medført en stor stigning i antallet af registreringer.  

• Der arbejdes på mange måder med et nedbringe antallet af 

magtanvendelser. Rekrutteringsudfordringer kan dog vanske-

liggøre arbejdet hermed (pga. manglende kontinuitet). 

 

Oplæg fra Center for Autisme og Specialpædagogik i BCH  

Praktiker i Center for Autisme og Specialpædagogik (CAS) i Borgercen-

ter Handicap holdt et oplæg om magtanvendelser på voksenområdet – 

herunder hvordan der arbejdes med at forebygge magtanvendelser. 

Opholdsholder fortalte bl.a. om følgende: 

 

• Center for Autisme og Specialpædagogik (CAS) er det center i 

BCH, som har flest magtanvendelser. Centerets målgruppe er 

voksne med et højt støttebehov og varige funktionsnedsættel-

ser. 

• Handicapforståelse er yderst vigtigt ift. at forebygge magtan-

vendelser. 

• De lovgivningsmæssige rammer kan nogle gange være svært at 

arbejde indenfor, fx at når skarpe knive mv. i køkkenet ikke må lå-

ses af. Der arbejdes løbende med at finde nye løsninger ift. de 

konkrete udfordringer. 

 

Oplæg fra tilbuddet Nærumgaard i Borgercenter Handicap 

Leder på Nærumgaard i Center for Børn med Handicap i BCH, holdt et 

oplæg om magtanvendelser på børneområdet - herunder hvordan der 
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arbejdes med at forebygge magtanvendelser. Opholdsholder fortalte 

bl.a. om følgende: 

 

• Nærumgaard rummer 14 pladser. På nuværende tidspunkt har 

de børn i alderen 7-14 år.  

• Tilbuddets målgruppe er meget påvirkede af deres handicap. 

Det er børn, som påvirkes meget af andre og med deres adfærd 

også påvirker andre meget. 

• Antallet af magtanvendelser knytter sig meget til de enkelte 

børn, dvs., at en stigning (eller et fald) ofte vil være udtryk for en 

ændring i børnegruppen.  

• På tilbuddet anvendes især magtanvendelse for at forhindre 

voldsom selvskade. 

• Handicapforståelse er centralt ift. at forebygge magtanvendel-

ser (gælder både på børne- og voksenområdet). 

• Der er bl.a. gode erfaringer med at arbejde med metoden low 

arousal ift. at forebygge magtanvendelser.  

 

Handicaprådet drøftede temaet på baggrund af ovennævnte oplæg. I 

den forbindelse blev der efterspurgt en oversigt over hvor mange plad-

ser forvaltningen har, hvor mange pladser der købes, og hvor mange 

pladser der sælges (på børneområdet). Det blev aftalt, at sekretariatet 

undersøger dette, og vender tilbage med en oversigt.  

 

4. Københavns Kommunes fremkommelighedsanalyse 

for gangbesværede  
 

Oplæg fra Rambøll  

Rambøll gav en status på arbejdet med Københavns Kommunes frem-

kommelighedsanalyse for gangbesværede herunder orienterede om 

processen, foreløbige resultater ifm. analysen mv. 

 

Handicaprådet drøftede efterfølgende de foreløbige resultater og gav 

bl.a. følgende input til det videre arbejde med analysen:  

 

• Handicaprådet oplever at blive hørt i adskillige projekter i Tek-

nik- og Miljøforvaltningen (ift. tilgængelighed), hvor der ofte gi-

ves samme input. Handicaprådet opfordrer til, at der etableres 

en funktion (en enhed eller en tilgængelighedskonsulent) i Tek-

nik- og Miljøforvaltningen som er ansvarlig ift. at sikre koordine-

ring og vidensdeling i forvaltningen fsva. tilgængelighed.   

• Handicaprådet anbefaler fortovsnedsænkninger, og ikke asfalt-

ramper, ved overgangen fra fortov til vejbane. 

• Ift. offentlig transport blev det bemærket, 1) at det er vigtigt at 

der orienteres med skilte på stationer mv., når der er ændringer 



 

Socialpolitik og Udvikling 4/4 

 

 

 

i den offentlige transport (det er ikke alle borgere der kan bruge 

Rejseplanen), 2) at man bør kunne tjekke ind med ledsager på 

alle standere og 3) at der er brug for bedre tilgængelighed i Kø-

benhavns busser. For så vidt angår punkt 3 orienterede Rambøll 

om at der er tiltag i gang ift. at få ramper i Københavns busser, 

men at det bliver udrullet langsomt over en årrække.  

• Handicaprådet opfordrede til, at der ifm. vejarbejde spærres 

helt af (således at hele gaden lukkes) i en kort periode i stedet 

for at afspærre mindre områder i lang tid. 

 

For så vidt angår den videre proces er det aftalt, at Rambøll deltager på 

Handicaprådets 2. ordinære møde den 25. april med henblik på at ori-

entere om analysens resultater.  

Handicaprådet bemærkede, at de vil drøfte analysens resultater på det 

årlige dialogmøde med Teknik- og Miljøudvalget.  

 

7. Drøftelse af budgetmateriale fra Socialforvaltnin-

gen  

Handicaprådet drøftede Socialforvaltningens fremsendte budgetfor-

slag forud for budgetmødet med Socialudvalget den 23. februar.  

 

Handicaprådet drøftede også Sundheds- og Omsorgsforvaltningens 

fremsendte budgetforslag forud for budgetmødet med Sundheds- og 

Omsorgsudvalget den 2. marts.  

 

8. Evt.  

Janne orienterede om dato (29. marts) for det årlige dialogmøde med 

Børne- og Ungdomsudvalget. Det blev aftalt, at Janne og Katrine delta-

ger.  

 

Det blev aftalt, at sekretariatet fortsætter med at samle orienteringer, in-

vitationer mv. til rådets DH-medlemmer via ugeposten. I den forbin-

delse blev det aftalt, at ugeposten fremover også sendes til rådets DH-

stedfortrædere til orientering, således at de har bedre mulighed for at 

følge med i rådets arbejde.  

 

Det blev aftalt, at sekretariatet fremover sender invitationer mv. om-

handlende tilgængelighed til Per, Helga, Janne og Hans (øvrige med-

lemmer orienteres forsat herom via ugeposten).   

 

Endeligt drøftede rådet om der på sigt skal oprettes et tilgængeligheds-

udvalg/erfa gruppe. Janne taler med DH København v. Hans om et mu-

ligt samarbejde herom.   


